

Deutschlandstipendium 2025/26: Übersicht über den Bewerbungsprozess

<u>Bewerbungszeitraum:</u>	1. September bis 8. Oktober 2025
<u>Auswahl der Stipendiat/innen:</u>	Ende Oktober 2025
<u>Förderzeitraum:</u>	1. Oktober 2025 bis 30. September 2026
<u>Förderung:</u>	300€ monatlich

Auswahlkriterien:

1. Eine Förderung ist nur innerhalb der **Regelstudienzeit** möglich, d.h. bis Ende des 7. Semesters im Bachelor und bis Ende des 3. Semesters im Master.
Bewerbungen für das letzte Semester der Regelstudienzeit und für das 1. Fachsemester sind möglich.
2. Grundlage der Bewertung sind **überdurchschnittliche Studienleistungen**. Diese können folgendermaßen nachgewiesen werden:
- Bewerber/innen im 1. Semester Bachelor:
Hochschulzugangsberechtigung, d.h. (Fach-)Abiturzeugnis, Ausbildungszeugnis/ Meisterbrief bei beruflich Qualifizierten, Studienkolleg oder VPD von uni-assist bei Studierenden mit ausländischer HZB
- Bewerber/innen im 1. Semester Master:
Bachelorzeugnis, ggf. VPD von uni-assist (falls der Abschluss im Ausland erworben wurde)
- Bewerber/innen in höheren Semestern (Bachelor oder Master):
aktueller Notenblatt
3. Von dieser Ausgangsnote werden **Abzüge für persönliche und soziale Umstände** der Bewerber/innen erteilt (je 0,1 Notenpunkte z.B. für Ehrenamt, Erstakademiker/in, Migrationshintergrund, Krankheit, Kinderbetreuung)
4. Nach allen Abzügen sollte die **Durchschnittsnote** dann bei 2,0 oder besser (Bachelor) bzw. 1,8 oder besser (Master) liegen.

Bewerbungsunterlagen:

1. tabellarischer Lebenslauf
2. Hochschulzugangsberechtigung, ggf. Bachelorzeugnis
3. aktuelles Notenblatt (nicht für Erstsemester)
4. aktuelle Nachweise für Engagement oder persönliche Umstände (Erstakademiker/in und Migrationshintergrund müssen nicht belegt werden)

Die Unterlagen sind über das Bewerbungsportal hochzuladen (Link auf SDC-Seite):

<https://www.oth-aw.de/hochschule/services/studienberatung/student-development-center/arbeitsschwerpunkte/talentfoerderung-und-stipendien/#deutschlandstipendium>

Deutschlandstipendium 2025/26: Overview of the application process

Application period: 1 September to 8 October 2025

Selection of scholarship holders: End of October 2025

Funding period: 1 October 2025 to 30 September 2026

Funding: €300 per month

Selection criteria:

1. Funding is only possible within the **standard period of study**, i.e. until the end of the 7th semester in the Bachelor's programmes and until the end of the 3rd semester in the Master's programmes.
- ! Applications for the last semester of the standard period of study and for the first semester are possible.
2. The assessment is based on **above-average academic performance**. This can be proven as follows:
 - Applicants in the 1st semester (Bachelor):
University entrance qualification, i.e. *Studienkolleg* or VPD from uni-assist for students with a foreign HZB
 - Applicants in the 1st semester (Master):
Bachelor's certificate, VPD from uni-assist if applicable (if the degree was obtained abroad)
 - Applicants in higher semesters (Bachelor or Master):
current grade sheet
3. **Deductions will be made from this initial grade** for personal and social circumstances of the applicant (0.1 grade points each, e.g. for voluntary work, first-in-family academic, migration background, illness, childcare).
4. After all deductions, the **average grade** should then be 2.0 or better (Bachelor) or 1.8 or better (Master).

Application documents:

1. curriculum vitae in tabular form
2. university entrance qualification, bachelor's degree certificate if applicable
3. current grade sheet (not for first-semester students)
4. current proof of commitment or personal circumstances (migration background and first-in-family academic do not have to be documented)

The documents must be uploaded via the application portal (link on SDC page):

! <https://www.oth-aw.de/hochschule/services/studienberatung/student-development-center/arbeitsschwerpunkte/talentfoerderung-und-stipendien/#deutschlandstipendium>